
Jak se dělá městský rozpočet pro rok 2025? 

Každý rok sestavuje rada města plán příjmů a výdajů, který následně projednává a schvaluje zastupitelstvo. Je to náš
třetí rozpočet v novém složení rady a i  letos bylo těžké vyhodnotit požadavky MěÚ, žádosti spolků, příspěvkových
organizací, nalézt shodu a určit priority, tak abychom předložili vyrovnaný rozpočet, přestože navrhované výdaje vysoce
překračovaly naše příjmy. 

Rozpočet je „zákonem roku“ a na úrovni státu bývá výrazně deficitní, financovaný státními dluhopisy. Rodinný rozpočet
by měl být naopak přebytkový, protože z vydělaných peněz platíme účty za bydlení, jídlo, splátky, koníčky a zároveň
dokážeme ušetřit na dovolenou, dárky nebo investice. A jak se dělá městský rozpočet?  

Nejdříve  se  podívejme  na  příjmy  2025.  Klíčovým
příjmem města je podíl na sdílených daních z příjmů
osob  i  firem  a  DPH.  Ty  jsou  přerozdělovány  dle
rozpočtového určení daní (RUD) bez ohledu na to,
kde  má  firma  sídlo  nebo  člověk  bydliště.  Objem
těchto  financí  nám  však  díky  klesajícímu  počtu
občanů,  žáků  i  zaměstnanců  stagnuje.  Daň  z
nemovitostí je od roku 2024 plně příjmem města a
její  výši  můžeme  ovlivnit  stanovením  místního
koeficientu.  Pro  rok  2025  schválilo  zastupitelstvo
jeho  hodnotu  ve  výši  2  pouze  pro  nemovitosti  k
podnikání (Opava 3, Ostrava 3,2, Bolatice 1). Místní
poplatky slouží ke krytí nákladů spojených s těmito
službami a dobrou zprávou je, že roční poplatek za
odpady  900  Kč  zůstává  beze  změny.  Kapitálové
příjmy zahrnují  (1)  příjmy  z  pronájmu  městských
nemovitostí, ty chceme použít na jejich opravy, a také (2) výnosové úroky. Transfery zohledňují již schválené dotace a
převody ČNB. Na spořících účtech město dlouhodobě ukládá prostředky na výstavbu tělocvičny. 

Zajímavým faktem je, že v roce 2004 žilo ve městě 4314 obyvatel, ale za posledních 20 let jejich počet klesl na 3892,
což  znamená  nižší  příjmy  z  daní  i  poplatků.  Proto  je  nezbytné  přijmout  opatření,  která  by  tento  trend  obrátila.
Například finanční motivace pro nájemníky bez trvalého bydliště v Dolním Benešově, investice do infrastruktury a
dokončení developerských projektů jsou konkrétní kroky, které zlepší příjmy městského rozpočtu a město se stane
atraktivnějším.

A teď k  výdajům, za co utrácíme? Důležitou obálkou jsou  Výdaje na správu, jde o mzdy zaměstnanců, samosprávu
města,  údržbu  města,  energie  i  drobné investice,  tak  abychom zajistili  běžný  chod města.  Výdaje  příspěvkových
organizací Mateřská škola a Základní škola kryjí náklady, které nejsou hrazeny z prostředků Min.školství. Kulturní dům
čerpá prostředky na pořádání akcí města, spravuje kulturní dům a v jeho rozpočtu jsou také náklady na knihovnu nebo
místní zpravodaj. Část financí je určena na sportovní aktivity mládeže a správu sportovního areálu, kdy prostředky jsou
přerozdělovány prostřednictvím FCDB, TJ ale také spolků, jejichž aktivit si velmi vážíme. 

Nejzajímavější položkou jsou investice, co se bude stavět, rekonstruovat, projektovat, v čem vidíme prioritu. Největší
objem prostředků směrujeme na dokončení  sportovišť  města,  jako je  nová tělocvična za  88  mil.  Kč  včetně DPH.
Sportovní hala bude nejen místem pro školní tělocvik, ale také pro  kluby, které budou mít lepší podmínky pro tréninky
a soutěže. Pro město je výstavba nových sportovních zařízení zásadní, protože aktivní životní styl je dnes velmi důležitý.
Aby se  sportovní  akce staly  běžnou součástí  života  města,  je  potřeba činnosti koordinovat  pod jednou střechou.



Zvažujeme proto jmenování vedoucího správce, který bude mít na starosti maximální využívání všech sportovišť mezi
různými uživatelskými skupinami – školami, sportovními kluby, firmami a veřejností.  

Investice nejsou primárně výdělečné, proto věnujeme spoustu času a energie k získání přímých dotací i sponzorských
darů.  Rozpočet  počítá  jen  s  malou  rezervou,  rizikem  proto  mohou  být  nečekané  výdaje  například  na  mzdy
nepedagogických pracovníků, neplánované opravy či vícepráce u investic.  Abychom zajistili finanční rezervu budeme v
roce 2025 žádat o bankovní zdroje a to výhradně pro předfinancování projektů nikoli na běžný provoz.

Na co se můžete těšit v roce 2025? Místní poplatky budete moci zaplatit bankovním převodem nebo platební kartou
na  MěÚ.  Novinkou  jsou  vyčleněné  prostředky  pro  Osadní  výbor  Zábřeh  určené  na  spolufinancování  aktivit.
Participativní  rozpočet  pro realizaci  drobných investičních  akcí,  o  kterých rozhodují  občané  je  již  stabilní  součástí
výdajů.  Stojíme  před  realizací  cyklostezsky  Kozmice,  pracujeme  na  bytovém  domě  „Červená  škola“,  blíží  se
rekonstrukce parkovišť  u  bytových domů na  ul.  P.Bezruče a  Opavská.  Pokračujeme v  úpravách zámeckého parku,
přestavby jižního křídla zámku na knihovnu.  Stojíme před důležitým rozhodnutím co s restaurací  Neptun. Dále se
chceme zaměřit na nové zdravotní středisko, turistiku spojenou s molem na rybníku, ovocný sad na kolovratu, opravu
fasády kostela jako kulturní památky,  zelenou energetiku a řadu dalších.  Vše bude stát spoustu peněz, a proto se
zamýšlíme i nad příjmy z prodejů nemovitostí, pro které nebudeme mít využití. Veřejnou debatu nad těmito a dalšími
tématy uskutečníme v lednu 2025, a to formou neformálního setkání občanů, dětí i podnikatelů s radními a zastupiteli.
Každý kdo má chuť se spolupodílet na rozvoji města je srdečně zván. Sledujte náš web i sociální sítě.

Závěrem,  rozpočet  skutečně  není  pouze  o  číslech,  ale  o  hodnotách,  prioritách  a  cílech,  které  má  město  a  jeho
obyvatelé. Dobrý a vyrovnaný rozpočet umožňuje efektivní hospodaření a investice do rozvoje s pozitivními dopady na
kvalitu života ve městě. Věřím, že náš rozpočet přesně takový je.

Přeji Vám krásné vánoční svátky a úspěšný nový rok 2025.  

Ladislav Kohut, radní pro ekonomiku


